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De Commissie voor Economie, Werk, Sociale Economie, Wetenschap en Innovatie 

hield op 23 juni 2022 een gedachtewisseling over het advies nr. 27 van de Vlaamse 

Adviesraad voor Innoveren en Ondernemen (VARIO) over een visie op een goede 

beleidsmix tussen vrije en thematische steun voor onderzoek en ontwikkeling 

(O&O) in Vlaanderen. 

 

Het advies en de getoonde presentatie zijn terug te vinden op de dossierpagina 

van dit document op www.vlaamsparlement.be. 

1. Inleidende uiteenzetting 

1.1. Inleiding 

Veerle Linseele, senior beleidsadviseur bij VARIO, geeft toelichting bij het advies. 

Ze merkt op dat het advies al het voorwerp uitmaakte van een vraag om uitleg in 

de commissie (Vragen om uitleg Vl.Parl. 2021-22, nr. 3098). VARIO is tevreden nu 

in de commissie meer uitleg te kunnen geven bij de achtergrondanalyse, een aantal 

finesses mee te kunnen geven en concrete handvaten voor te stellen waarmee aan 

de slag kan worden gegaan. 

 

Het advies kwam er op vraag van Hilde Crevits, de vorige minister van Innovatie. 

Ze vroeg een visie van VARIO op een juiste beleidsmix tussen de voor Vlaanderen 

eerder traditionele bottom-upkanalen en een meer thematische, of missiegerichte 

aanpak, zoals die internationaal opgang maakt. Die vraag kaderde in de ambitie 

van de minister om meer maatschappelijke impact te genereren met overheids-

subsidies en om de missiegerichte aanpak op een meer gestructureerde manier te 

laten verlopen. VARIO heeft die vraag geïnterpreteerd als een vraag naar handva-

ten voor de verdeling van financiële middelen voor O&O in Vlaanderen.  

 

VARIO kijkt bij het voorbereiden van een advies altijd naar goede buitenlandse 

voorbeelden. Maar in het missiegericht beleid en de missiegerichte initiatieven is 

er internationaal veel variatie. Ook in de bijbehorende beleidsmix en in de budget-

ten is er veel variatie. Daardoor zijn er niet echt internationale voorbeelden waar-

aan Vlaanderen zich kan spiegelen. Om die reden besliste VARIO een kwantitatieve 

analyse uit te voeren. 

1.2. Kwantitatieve analyse: methodologie 

In die analyse werd voor het eerst gekeken naar de verhouding tussen thematisch 

vrije (bottom-up) en thematisch gestuurde (top-down) O&O-steun in Vlaanderen. 

Er zijn natuurlijk veel manieren om O&O-steun in te delen en om die steun op te 

volgen, bijvoorbeeld steun aan kennisinstellingen versus steun aan bedrijven. Het 

was de bedoeling de evolutie van de voorbije tien jaar te bekijken en daarom werd 

gewerkt met drie referentiejaren, met name 2013, 2017 en 2021, en met een 

vooruitblik naar 2022. Er is naar eenmalige en recurrente middelen gekeken, maar 

de focus lag wel op de recurrente middelen. De voornaamste bron voor de cijfers 

was de Speurgids van het Departement EWI. De relancemiddelen werden meege-

nomen in de analyse en alles werd ook gekaderd in de federale en Europese mid-

delen voor O&O in Vlaanderen. 

 

Niet thematisch gestuurd onderzoek 

 

Veerle Linseele toont een slide met de onderverdeling in de categorieën thematisch 

gestuurd en thematisch vrij onderzoek. Bij het vrije onderzoek kan er geen zinvolle 

onderverdeling worden gemaakt wat betreft het thematische aspect. Het gevolg is 

dat in die categorie zowel kennisinstellingen als bedrijven zijn opgenomen. Het 

gaat dan bij de kennisinstellingen onder meer over de middelen van het FWO voor 

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=15307
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fundamenteel onderzoek en de middelen van de BOF. Bij bedrijven gaat het onder 

meer over O&O-bedrijfssteun, de Baekelandmandaten, COOCK, TETRA enzovoort. 

 

Thematisch gestuurd onderzoek 

 

Bij de thematisch gestuurde middelen zijn er zeven onderverdelingen, van meest 

naar minst gestuurde.  

 

De meest gestuurde middelen zijn de innovatieve overheidsopdrachten in het ka-

der van PIO, gevolgd door het beleidsondersteunend onderzoek, de voormalige 

steunpunten, ECOOM, KVAB en VARIO zelf.  

 

Een volgende onderverdeling is de domeinspecifieke steun in functie van uitdagin-

gen, met initiatieven die kenmerken hebben van missies. Daaronder vallen onder 

meer de beleidsplannen AI en Cybersecurity en uiteraard het Moonshotprogramma 

om de Vlaamse industrie CO2-neutraal te maken tegen 2050.  

 

Een volgende categorie is het domeinspecifiek onderzoek gefinancierd door andere 

beleidsdomeinen dan EWI en OV. Een voorbeeld daarvan is het onderzoek van 

INBO en ILVO.  

 

In een laatste categorie van domeinspecifiek onderzoek zit het klinisch weten-

schappelijk onderzoek van het FWO, het landbouwkundig onderzoek, de Planten-

tuin, VLIZ enzovoort. 

 

Verder is er de categorie ‘strategische bundeling bottom-up- en top-downonder-

zoek – meer vraaggestuurd vanuit de bedrijven’. Daarbij gaat het om het onder-

zoek van de speerpuntclusters.  

 

Het minst gestuurd is de categorie strategische bundeling bottom-up- en top-

downonderzoek. Daaronder vallen de strategische onderzoekscentra.  

 

De onderverdeling is niet altijd even strak te maken en soms is er een grijze zone 

tussen de verschillende categorieën. Zelfs bij de meest gestuurde O&O-steun is er 

nog altijd een zekere vrijheid. Op hun beurt dragen de thematisch vrije middelen 

in zekere mate bij aan de bottom-updoelstellingen.  

1.3. Kwantitatieve analyse: resultaten 

Veerle Linseele toont vier grafieken met de resultaten van de kwantitatieve ana-

lyse. In absolute bedragen zijn bijna alle categorieën gegroeid over de referentie-

jaren. De uitzonderingen zijn de categorieën domeinspecifiek onderzoek 

gefinancierd vanuit andere beleidsdomeinen dan EWI en OV en het beleidsonder-

steunend onderzoek. 

 

In procenten uitgedrukt blijkt dat bij de reguliere middelen het bottom-uponder-

zoek goed is voor twee derde van de steun. Er is wel een lichte daling doorheen de 

tijd, gaande van 70 procent in 2013 naar 66,5 procent in 2021.  

 

Bij de relancemiddelen is er dan weer een duidelijk overwicht van de top-downmid-

delen. Dat is ook logisch omdat de EU vraagt dat die middelen in bepaalde domei-

nen worden ingezet. 

 

VARIO deed een gedachteoefening waarbij een deel van de relancemiddelen werd 

opgeteld bij de reguliere middelen, in verhouding tot de tijd waarin ze moeten 

worden besteed. Daarmee rekening houdend, zou de daling van de bottom-upmid-

delen zich de volgende jaren doorzetten. VARIO ziet een risico dat de thematische 

benadering van de relancemiddelen doorsijpelt naar de reguliere middelen. Er 
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worden nu projecten opgestart met relancemiddelen. Eens die zijn opgebruikt, zal 

naar verwachting een deel van die projecten worden voortgezet. 

 

Een volgende grafiek toont de resultaten van de thematische middelen, afzonder-

lijk. Daaruit blijkt dat de SOC’s ongeveer de helft van de middelen van de categorie 

strategische bundeling bottom-up en top-down krijgen. De sterkste toename door-

heen de tijd is er voor initiatieven met kenmerken van missies.  

 

De relatieve achteruitgang van de bottom-upmiddelen is geen achteruitgang in 

absolute termen maar is te verklaren door de snellere toename van middelen voor 

andere categorieën, waaronder de middelen voor initiatieven met kenmerken van 

missies. 

1.4. Vooruitblik op 2022 

Er is in 2022 een groeipad voor Wetenschap en Innovatie van 40 miljoen euro extra 

aan recurrente middelen: 31,5 miljoen euro voor de SOC’s, 1,5 miljoen euro voor 

VLIZ en 7,5 miljoen euro voor het FWO voor excellente onderzoekers na emeritaat. 

Het betreft dus voornamelijk thematisch onderzoek en specifiek middelen voor de 

SOC’s.  

 

In de beleids- en begrotingstoelichting voor EWI voor 2022 werd die toename aan-

gekondigd (Parl.St. Vl.Parl. 2021-22, nr. 13-E/1). In de BBT worden ook verande-

ringen in de steunmechanismen aangekondigd. Voor grotere bedrijven en grote 

energieverbruikers wordt de steun afhankelijk van voorwaarden op het vlak van 

duurzaamheidsbeleid en een roadmap voor de vermindering van de CO2-

voetafdruk. Die wijziging wordt voorbereid en zal binnenkort worden ingevoerd.  

 

Er is in de BBT ook sprake van andere vormen van financiering naast subsidies, 

bijvoorbeeld terugbetaalbare voorschotten. Dat is nog niet concreet gemaakt. 

 

Veerle Linseele toont ook een tabel met de federale en Europese steun voor O&O 

in België. Op het federale niveau is er veel steun in de vorm van fiscale en para-

fiscale stimuli. Dat gaat om grote hoeveelheden middelen die heel vrij worden in-

gezet. Het Vlaamse aandeel in de federale kredieten betreft overwegend 

thematisch onderzoek en dat geldt ook voor het Vlaamse aandeel in het EU-

kaderprogramma. 

1.5. Aanbevelingen 

VARIO hecht groot belang aan thematisch vrije of bottom-upkanalen. Maar er zijn 

geen goede objectieve criteria om te staven wat de juiste numerieke verhoudingen 

zijn met de top-downmiddelen. Het aanvoelen van VARIO is dat de balans nu wel 

goed zit maar dat men dat in de toekomst moet blijven opvolgen.  

 

Om die reden geeft VARIO geen cijfers mee in het advies maar wel een aantal 

principes in de vorm van aanbevelingen. Sommige aanbevelingen zijn nogal breed 

maar andere bevatten toch concrete handvaten. 

 

Aanbeveling 1. Zorg voor een helder strategisch kader met duidelijke langetermijn-

doelstellingen 

 

Zoals al vermeld, hecht VARIO groot belang aan de bottom-upkanalen maar daar-

naast beseft de adviesraad dat thematische keuzes soms echt noodzakelijk zijn en 

dat een focus leggen wel degelijk nodig kan zijn. Keuzes in het verleden, zoals die 

voor de SOC’s, hebben Vlaanderen geen windeieren gelegd en hebben gezorgd 

voor instellingen die internationaal op de kaart staan.  
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Soms is een thematische keuze dus nodig maar volgens VARIO moeten die gebeu-

ren binnen een helder strategisch kader met duidelijke doelstellingen op lange ter-

mijn. De vraag is of het bestaande kader daartoe volstaat. 

 

Aanbeveling 2. Maak objectieve, heldere en standvastige keuzes en houd ze breed  

 

De keuzes die worden gemaakt mogen niet de waan van de dag volgen maar moe-

ten op een objectieve, heldere en standvastige manier gebeuren. Dat kan bijvoor-

beeld door te werken met een beslissingsmatrix. 

 

De keuzes voor een bepaald thema moeten voldoende breed worden geformuleerd 

en voldoende kennisinstellingen of bedrijven moeten er kunnen op inschrijven. Het 

competitie-element moet voldoende aanwezig zijn. De slaagpercentages in de top-

downkanalen moeten worden opgevolgd. Te hoge slaagpercentages wijzen op een 

te enge formulering en te weinig competitie. 

 

Aanbeveling 3. Zet beleidsmixevaluaties op en onderzoek hoe elk instrument indi-

vidueel en de totale mix aan instrumenten bijdraagt aan de doelstellingen 

 

Er wordt steeds meer ingezet op systeemevaluaties. Om het halen van doelstellin-

gen te evalueren, is het belangrijk breder te kijken dan individuele evaluaties en 

na te gaan hoe de totale mix aan instrumenten daartoe bijdraagt. 

 

Zowel bottom-up- als top-downonderzoek dragen bij tot het halen van doelstellin-

gen. Men mag zich niet blindstaren op de verdeling daartussen.  

 

Wanneer in kaart is gebracht welke bestaande initiatieven al bijdragen tot het halen 

van de doelstellingen, moet worden onderzocht wat er nog ontbreekt en wat even-

tueel top-down moet worden opgelegd. 

 

Voor het realiseren van missies is thematische steun onvoldoende en moeten ook 

het design van de programma’s en hun KPI’s daarop gericht zijn. Sturen houdt ook 

in dat er evaluaties gebeuren en dat wordt stopgezet wat niet in de richting van 

het doel werkt. 

 

Aanbeveling 4. Houd het effectief realiseren van doelstellingen of missies voor ogen 

en kijk ruimer dan financiële middelen 

 

VARIO kijkt wel vaker ruimer dan de bevoegdheid EWI. Zo kunnen bijvoorbeeld 

ook regelgeving en normering belangrijk zijn om doelstellingen te realiseren. Ze 

kunnen essentieel zijn om een oplossing of technologie voor een maatschappelijke 

uitdaging te laten doorbreken als die bottom-up al is ontwikkeld. Een goed voor-

beeld daarvan is het streven om tegen 2026 alle bedrijfswagens emissievrij te ma-

ken. Dat is ook een voorbeeld van een technologieneutrale doelstelling. Het is aan 

de actoren om te beslissen hoe ze dat doel willen bereiken. 

 

Aanbeveling 5. Bewaar en koester bottom-upkanalen 

 

VARIO voelt aan dat de verhouding tussen bottom-up- en top-downmiddelen goed 

zit. Het is essentieel voldoende middelen te behouden voor zowel bedrijven als 

voor kennisinstellingen. Op de lange termijn kan dat mogelijk de aanleiding zijn 

tot radicale innovaties die toelaten maatschappelijke uitdagingen het hoofd te bie-

den. 

 

Subaanbeveling 5.1 gaat over transparantie over de thematische initiatieven in de 

bottom-upkanalen. Uit de analyse is immers gebleken dat in de bottom-upkanalen 

ook thematische initiatieven worden gesponsord. Daar wordt vandaag niet altijd 

helder over gerapporteerd.  
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In subaanbeveling 5.2 wordt gevraagd de bottom-upkanalen die uit zichzelf bijdra-

gen aan maatschappelijke doelstellingen, in kaart te brengen. Dat kan achteraf 

gebeuren en mag niet vooraf worden opgelegd. 

 

Een derde aanbeveling 5.3 sluit aan bij het eerdere VARIO-advies nr. 20 over de 

Sustainable Development Goals. De maatschappelijke impact inbrengen in bottom-

upkanalen kan op beperkte wijze, maar het advies is om die tegelijk erg breed te 

houden om de vrijheid niet in de weg te staan. Een voorbeeld daarvan is het han-

teren van de globaal positieve impact op de SDG’s als voorwaarde voor overheids-

steun voor bedrijfsprojecten.  

 

In subaanbeveling 5.4 vraagt VARIO om bijzondere aandacht te hebben voor het 

fundamenteel onderzoek. Daarin mag nog meer vrijheid worden ingebracht. VARIO 

herhaalt zijn oproep aan het FWO om meer high-risk/high-gainaanvragen te hono-

reren. 

 

Aanbeveling 6. Zorg voor optimale voorwaarden voor bedrijven om aan doelstel-

lingen en missies bij te dragen 

 

Voor bedrijven is vooral de internationale markt een cruciale drijfveer. Maatschap-

pelijke uitdagingen houden marktkansen in, maar dat wordt nog te weinig ingezien 

door bedrijven. De overheid kan daar op verschillende manieren de aandacht op 

vestigen.  

 

Voor het oplossen van uitdagingen is het nodig om innovaties en technologieën die 

daarop inspelen voldoende te vermarkten. Er moet voldoende doorstroming zijn 

van de kennisinstellingen naar de bedrijven. Daarom zijn ook de O&O-middelen 

die specifiek gericht zijn op kennisverspreiding van belang. 

 

Aanbeveling 7. Houd het steuninstrumentarium eenvoudig en transparant 

 

VARIO is geen voorstander van het verbinden van voorwaarden aan steun voor 

bedrijven, zoals bijvoorbeeld de voorwaarde voor grote bedrijven om een klimaat-

plan te hebben. VARIO is van mening dat de selectiecriteria blijvend op het niveau 

van het project moeten worden gesteld.  

 

Er is ook het idee om subsidies deels te vervangen door terugbetaalbare voorschot-

ten, zoals in de beleids- en begrotingstoelichting 2022 voor EWI is opgenomen. 

VARIO vraagt dat te onderzoeken voor het wordt ingevoerd. Het is belangrijk dat 

een dergelijke maatregel de laagdrempelige toegang tot steun niet in de weg staat. 

 

Aanbeveling 8. Investeer vanuit alle beleidsdomeinen voldoende in beleidsonder-

steunend onderzoek in functie van evidencebased beleid 

 

De laatste aanbeveling gaat opnieuw breder dan het beleidsdomein EWI. Het is 

eigenlijk een oproep aan alle beleidsdomeinen. Het beleidsondersteunend onder-

zoek is een vorm van top-downonderzoek. Het is de enige categorie van middelen 

waarvoor de financiering over de jaren niet is gestegen. VARIO vraagt om daarin 

te blijven investeren, aldus Veerle Linseele. 

2. Reactie van de minister 

2.1. Algemeen 

Jo Brouns, Vlaams minister van Economie, Innovatie, Werk, Sociale Economie en 

Landbouw, dankt VARIO voor het advies en voor de grondige cijfermatige analyse 

die de adviesraad daarvoor heeft gemaakt. Het is de eerste keer dat de verhouding 

tussen thematische en vrije middelen voor O&O in Vlaanderen cijfermatig is 
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onderzocht. Daaruit blijkt dat de vrije middelen ruim twee derde vertegenwoordi-

gen en de thematische een derde. De minister deelt het aanvoelen van VARIO dat 

de verhouding op dit moment goed zit. Maar er zijn dus jammer genoeg geen 

objectieve criteria en goede praktijken uit het buitenland om dat te bevestigen.  

 

De evolutie van die verhouding moet in de toekomst in het oog worden gehouden. 

De minister zal aan het Departement EWI vragen om de verhouding tussen thema-

tische en vrije middelen voortaan jaarlijks op te nemen in de Speurgids van EWI.  

2.2. Reactie op enkele concrete aanbevelingen 

In antwoord op een vraag om uitleg over dit advies in deze commissie stelde de 

minister al dat hij grotendeels akkoord gaat met de principes die VARIO formuleert. 

Hij zal nu niet opnieuw op elk van de aanbevelingen ingaan, maar wil wel reageren 

op een aantal van de meer concrete aanbevelingen van VARIO. 

 

Hij gelooft heel sterk in innovatie om de belangrijke uitdagingen van deze tijd aan 

te pakken. Dat ziet hij bijvoorbeeld ook in dossiers uit zijn bevoegdheid Landbouw.  

  

Om specifiek op een uitdaging in te zetten, is het, zoals VARIO ook aangeeft, nodig 

om een deel van de O&O-portefeuille te reserveren voor thematische middelen. Zo 

wordt bijvoorbeeld ‘Moonshot Vlaanderen CO2-neutraal tegen 2050’ al gefinancierd 

en zijn er ook de beleidsagenda’s voor AI en cybersecurity. 

 

De minister is voorstander van het in kaart brengen van hoe bottom-up bijgedragen 

wordt aan grote uitdagingen, zonder dat dat vooraf is opgelegd. Het is aan de agent-

schappen FWO en VLAIO om dat verder op te nemen. Bij VLAIO zijn er al eerste 

tests gedaan. Het is in elk geval zeer nuttig om op basis daarvan te bekijken waarop 

in Vlaanderen wordt ingezet, waar Vlaanderen sterk in is en kritische massa heeft.  

 

Ook wat betreft het inbrengen van maatschappelijke impact in bottom-upkanalen 

zit de minister op de lijn van VARIO. Hij stelde eerder al dat de lat voldoende hoog 

mag worden gelegd voor de grote bedrijven en dat ook van hen maatschappelijke 

impact mag worden gevraagd. Het is de bedoeling op die manier de maatschappe-

lijke impact van bedrijfssteun te verhogen zonder het bottom-upkarakter van de 

steun uit te hollen. 

 

Aansluitend verwijst de minister ook naar de vaststelling van professor Joep Konings 

in zijn studie in het kader van de Vlaamse Brede Heroverweging. Een conclusie 

daarvan was dat de directe O&O-subsidies die de Vlaamse overheid toekent de 

totale O&O-uitgaven van ondernemingen verhogen. Dit effect blijft aanwezig, ook 

nadat er rekening wordt gehouden met federale fiscale, indirecte steun. Maar de 

impact in middelgrote en grote ondernemingen is klein en statistisch niet verschil-

lend van nul. Er mogen dus hogere vereisten worden opgelegd aan grote bedrijven 

om ervoor te zorgen dat de Vlaamse steun voldoende impact en return heeft.  

2.3. Innovatiesteun 

Minister Jo Brouns verwijst naar aanbeveling 7 en antwoordt op een vraag van 

Maurits Vande Reyde, die hij op voorhand schriftelijk kreeg, over hoe die aanbe-

veling zal worden gerealiseerd bij innovatiesteun. De vereiste dat grote en energie-

intensieve bedrijven een klimaatplan moeten hebben om in aanmerking te komen 

voor O&O-steun is een piste die opgenomen is in de beleids- en begrotingstoelich-

ting EWI voor 2022 van zijn voorganger Hilde Crevits. In het kader van het aan-

gescherpte Vlaamse klimaatplan van november 2021 heeft de Vlaamse regering 

beslist om deze vereiste in te voeren voor de O&O-steun van VLAIO. De minister 

vindt dat een goede zaak. De klimaatuitdaging stelt onze samenleving voor een 

enorme opgave. Iedereen – burgers, bedrijven en overheden – zullen daarin 



10 1411 (2021-2022) – Nr. 1 

Vlaams Parlement 

verantwoordelijkheid moeten opnemen en dat geldt dus ook voor bedrijven die 

O&O-subsidies willen genieten.  

 

Met innovatiesteun wil de Vlaamse Regering inzetten op duurzame welvaartscrea-

tie in Vlaanderen. Ondernemingen die geen visie hebben ontwikkeld op het ver-

minderen van hun impact op het klimaat en hiervoor geen plan hebben, zijn niet 

toekomstgericht bezig. Zoals ook investeringsmaatschappijen niet meer zullen in-

vesteren in bedrijven die niet ESG-compliant zijn, lijkt het niet verstandig om nog 

subsidies te verstrekken aan dergelijke ondernemingen. De ingreep sluit ook aan 

op de vaststellingen van professor Konings over het verhogen van de impact van 

O&O-steun aan grote bedrijven.  

 

Deze benadering is volgens de minister niet noodzakelijk in tegenspraak met de 

visie van VARIO dat innovatiesteunaanvragen moeten worden beoordeeld op pro-

jectniveau. Ondanks de vereiste van een klimaatplan blijft VLAIO de steunaanvra-

gen volgens de geldende hoge criteria voor kwaliteit en valorisatie beoordelen. 

 

De minister veronderstelt dat iedereen het eens is met de stelling dat het beperken 

van alle O&O-steun tot projecten met een significant positieve klimaatimpact een 

brug te ver zou zijn. O&O levert immers ook onschatbare bijdragen aan de gezond-

heidszorg of de productiviteit van ondernemingen via automatisering en digitalise-

ring. Daarop mag niet worden ingeboet.  

 

De minister begrijpt wel de bekommernis voor bijkomende administratieve lasten. 

De extra voorwaarde is evenwel beperkt tot grote ondernemingen en energie-in-

tensieve bedrijven. Voor kmo’s wil de minister de toegang tot VLAIO laag houden. 

Er wordt gezorgd voor een goede afstemming van de vereisten voor klimaatplan-

nen tussen de O&O-steun, de strategische transformatiesteun, de compensatie van 

indirecte emissiekosten en de nieuwe generatie energiebeleidsovereenkomsten. De 

meeste grote bedrijven hebben overigens een dergelijk plan of zijn er mee bezig. 

Als ze er niet mee bezig zijn, is dat een stimulans om er dringend werk van te 

maken. 

2.4. Hervorming bedrijfssteun 

Een andere vraag van Maurits Vande Reyde ging over de stand van zaken van de 

uitwerking van de hervorming van de bedrijfssteun. Minister Hilde Crevits had voor 

de kmo-portefeuille al verschillende maatregelen genomen, waaronder het weige-

ren van al te esoterische opleidingen en het uitsluiten van bedrijven die betrapt 

werden op fraude voor een periode van vijf jaar. 

 

De gewenste bijsturingen van de kmo-portefeuille, waaraan nu de laatste hand 

wordt gelegd, betreffen ten eerste een inhoudelijk gerichtere inzet. Dat kan door 

het toepassingsgebied te beperken tot een brede maar limitatieve lijst toekomst-

gerichte thematieken, zoals digitalisering of duurzaamheid, waarbinnen opleidin-

gen en adviezen voor ondersteuning in aanmerking kunnen komen.  

 

Ten tweede wordt in een kwaliteitskamer voorzien die de inhoudelijke kwaliteit van 

de gesubsidieerde dienstverlening bewaakt, zowel a priori via een adviesfunctie als 

a posteriori. 

 

Voor ecologiesteun worden ook bijsturingen voorbereid, maar de minister wacht 

hiervoor op de nieuwe versie van de algemene groepsvrijstellingsverordening. De 

bijsturing moet het mogelijk maken om op het vlak van ecologie bredere onder-

steuning te geven. Los hiervan wordt de lijst van steunbare ecologie-investeringen 

regelmatig bijgewerkt om optimaal in te spelen op de noden van de bedrijven en 

de klimaatuitdagingen. 



1411 (2021-2022) – Nr. 1 11 

  Vlaams Parlement 

2.5. Besluitvormingstraject  

Een volgende vraag ging over het besluitvormingstraject. De minister wil altijd in 

voldoende tijd voorzien, meestal is dat enkele maanden, om bedrijven zich te laten 

aanpassen aan de nieuwe regels. Hij plant de hervorming van de kmo-portefeuille 

een eerste maal aan de Vlaamse Regering voor te leggen voor het zomerreces van 

2022. Nadien wordt het advies van de SERV en Raad van State gevraagd. De be-

doeling is dat de hervorming in 2023 operationeel wordt. 

 

De beslissing over het opleggen van een klimaatplan bij innovatiesteun werd al 

eerder bekendgemaakt. Vanaf 1 juli 2022 staan de documenten ter beschikking en 

zal een plan gevraagd worden voor projecten die vanaf 1 oktober 2022 worden 

ingediend.  

3. Bespreking 

3.1. Vragen en opmerkingen van de leden 

Tussenkomst van Maurits Vande Reyde 

 

Maurits Vande Reyde stelt dat het belangrijk is om de innovatiesteun op tijd en 

stond goed te bekijken. Zo veel mogelijk ondernemers moeten er gebruik van kun-

nen maken zonder dat de voorwaarden al te beperkend zijn.  

 

De beleidsdomeinoverschrijdende aanpak komt vaak terug in de adviezen van 

VARIO. Het advies stelt dat er nog ruimte is voor meer samenwerking en afstem-

ming tussen de beleidsdomeinen. Kunnen daar concrete voorbeelden van worden 

gegeven? Tegelijk zijn de SDG’s soms te algemeen en kunnen ze niet altijd funge-

ren als overkoepelende strategie. Welke stappen kunnen nog verder worden gezet 

binnen de Vlaamse overheid? In het advies staat dat naast financiële steun ook de 

normering belangrijk is als beleidsinstrument. Waar is er in het huidige beleid nog 

ruimte om de regels te verbeteren? Kan de minister zorgen voor een geïntegreerde, 

regeringsbrede aanpak? 

 

Met de voorganger van de minister waren er al discussies over selectiviteit en ef-

fectiviteit. Het is goed dat het beleid zich richt op criteria om het innovatiebeleid 

sterker te maken. Maurits Vande Reyde herhaalt zijn standpunt dat de selectiviteit 

niet te streng mag zijn. Dat zou kunnen betekenen dat goede projecten worden 

uitgesloten en dat een aantal ondernemers geen kansen krijgt. Het is eigen aan 

O&O en innovatie dat niet geweten is wat in de toekomst nuttig kan zijn om de 

welvaart te verbeteren. VARIO is geen grote voorstander van het opleggen van 

een klimaatplan. Het is niet gebonden aan een project maar een algemene ver-

plichting waaraan misschien niet alle bedrijven kunnen voldoen. De minister vindt 

het wel een goede incentive. Het lid deelt de mening dat het goed is dat onderne-

mingen bezig zijn met het grotere geheel. Maar er kan niet van elke onderneming 

worden verwacht dat ze een uitgebreide visie heeft over de klimaatproblematiek. 

Wat denkt de minister over de visie van VARIO? Zal hij er in de toepassing voor 

zorgen dat de verplichting niet te beperkend werkt op het toekennen van innova-

tiesteun?  

 

De minister had het ook over de hervorming van de kmo-portefeuille en ecologie-

steun. Maurits Vande Reyde is een grote voorstander van het instellen van een 

kwaliteitskamer. In het verleden zaten er in de kmo-portefeuille opleidingen die 

niets te maken hadden met het verhogen van de economische welvaart. Wanneer 

wordt de kwaliteitskamer ingesteld? In het verleden waren er ook enkele fraude-

zaken bij de ecologiesteun. Zijn er aanpassingen gebeurd om misbruiken te ver-

mijden?  
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VARIO wijst er terecht op dat de maatschappelijke uitdagingen opportuniteiten 

bieden voor economische verdienmodellen. Een van de knelpunten is dat de we-

tenschappelijke kennis die aanwezig is bij kennisinstellingen niet altijd doorstroomt 

naar bedrijven. Hoe kan de kennis beter worden verspreid? Zijn er op dit vlak nog 

quick wins te boeken? 

 

Tussenkomst van Axel Ronse 

 

Axel Ronse onthoudt uit de presentatie dat het themavrije onderzoek licht is ge-

daald, van 70 procent in 2013 naar 66,5 procent in 2021. Dat is voor zijn fractie 

geen alarmerende situatie maar er is wel waakzaamheid geboden. Hoe kan ervoor 

worden gezorgd dat het evenwicht tussen vrij en gestuurd onderzoek beter wordt 

bewaakt? Zijn er in het buitenland goede voorbeelden voor het bewaken van dat 

evenwicht? 

 

De Vlaamse overheid focust sterk op datagedreven en evidencebased beleid. Het 

is in de commissie al herhaaldelijk gezegd dat de resultaten van het beleid strikt 

moeten worden opgevolgd. Voor O&O en innovatie is dat niet altijd evident. On-

derzoek is onvoorspelbaar. Het kan jaren duren voor er resultaten worden geboekt 

maar tegelijk is het noodzakelijk om stappen vooruit te zetten. Dat is een uitdaging 

voor de overheid. Wanneer moet volgens VARIO onderzoek worden stopgezet om-

dat de resultaten tegenvallen, en wanneer moet worden doorgezet? 

 

Er is het gekende spanningsveld tussen toegepast en fundamenteel onderzoek. 

Hoe wordt dit spanningsveld het best bewaakt? Axel Ronse gaat ervan uit dat dit 

onderwerp regelmatig aan bod komt in VARIO. 

 

Doorgaans wordt aangegeven dat steunmaatregelen zeer laagdrempelig moeten 

zijn. De N-VA-fractie deelt dit standpunt. Er wordt vertrokken van vertrouwen zon-

der naïef te zijn. Voorwaarden worden opgelegd en er wordt gestreefd naar excel-

lentie. Heeft VARIO nog voorstellen om de drempels te verlagen en tegelijk het 

streven naar kwalitatieve output te behouden? 

 

Tussenkomst van Caroline Gennez 

 

Caroline Gennez leest bij aanbeveling 7 dat eraan wordt gedacht subsidies deels 

te vervangen door terugbetaalbare voorschotten. Daarbij wordt vermeld dat het 

de laagdrempelige steun niet in de weg mag staan. Kan VARIO verder toelichten 

hoe dat kan worden uitgewerkt? Wordt er dan gewerkt met een parameter voor de 

return on investment?  

 

Het lid deelt de mening dat de beleidsmix tussen vrije en thematische steun van-

daag goed zit. Het beleid moet voldoende vrijheidsgraden laten aan ondernemin-

gen en kenniscentra. Maar het is belangrijk om als samenleving, waaronder ook 

de ondernemingen en kennisinstellingen, de grote maatschappelijke uitdagingen 

aan te gaan. De focus op klimaat en digitale transitie is dan essentieel. Caroline 

Gennez is wel bezorgd over het feit dat de middelen voor beleidsondersteunend 

onderzoek de enige zijn die niet stijgen. Hoe kan VARIO daarin sturend optreden? 

Het beleid moet het kader scheppen waarbinnen kennis, onderzoek en economi-

sche ontwikkeling kunnen gedijen. 

 

Tussenkomst van Björn Rzoska 

 

Björn Rzoska verwijst naar de uitspraak dat volgens het aanvoelen van VARIO de 

beleidsmix tussen vrije en thematische steun goed zit. Dat is een wat vreemde 

uitspraak. Kan dat aanvoelen niet beter worden onderbouwd?  
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Het lid sluit zich aan bij de vraag over het deels vervangen van subsidies door 

terugbetaalbare voorschotten. Hij begrijpt dat er soms vragen worden gesteld bij 

de manier waarop subsidies worden toegekend maar het idee is nog niet concreet 

uitgewerkt. Kan daar dieper op worden ingegaan? Wat is de doelstelling en wat is 

het voordeel om met terugbetaalbare voorschotten te werken? 

 

In aanbeveling 2 vraagt VARIO om heldere en standvastige keuzes te maken en 

ze breed genoeg te houden. Hoe ver staat de uitvoering daarvan? Is het de bedoe-

ling om een beslissingsmatrix te maken?  

 

Björn Rzoska sluit zich ook aan bij het pleidooi om beleidsdomeinoverschrijdend 

aan innovatie te werken. Maakt de Vlaamse Regering daar werk van? 

 

Tussenkomst van Stijn De Roo 

 

Stijn De Roo ziet een advies op grote lijnen met een goede cijfermatige onderbou-

wing. De richtingen die erin worden aangegeven, worden vaak al door de Vlaamse 

Regering worden gevolgd. 

 

Het lid verwijst op zijn beurt naar het aanvoelen van VARIO, maar ook van het 

FWO en VLAIO, dat de beleidsmix, met een sterk aandeel van middelen voor vrij, 

bottom-uponderzoek, op dit ogenblik goed is. Aanbeveling 3 gaat over het opzetten 

van beleidsmixevaluaties en onderzoek naar hoe elk instrument individueel en de 

totale mix aan instrumenten bijdraagt aan de doelstellingen. VARIO maakt daarbij 

de opmerking dat men zich ook niet mag blindstaren op de verdeling tussen vrij 

en thematisch onderzoek; bottom-up- en top-downonderzoek zijn niet tegenge-

steld. Stijn De Roo begrijpt dat beide kunnen bijdragen tot de doelstellingen maar 

er is natuurlijk een fundamenteel verschil in de manier waarop de middelen worden 

toegekend. Hij deelt het standpunt dat er niet één juiste verhouding is. Het zou 

wel interessant zijn te weten waar het marginale effect het grootst is. Dat sluit ook 

aan bij de vaststelling van VARIO dat de relancesteun voor O&O en innovatie op 

een gestuurde manier zal worden voortgezet.  

 

In aanbeveling 4 stelt VARIO dat er meer nodig is dan financiële middelen. Er is 

een politiek kader nodig en er moeten samenwerkingsverbanden worden opgezet. 

Voor het lid is dat niet nieuw. Is die aanbeveling dan gebaseerd op bepaalde vast-

stellingen in het rapport? Is er nu een concrete aanleiding of is het gewoon een 

algemene aanbeveling die nog eens wordt herhaald? 

 

In de vijfde aanbeveling vraagt VARIO om de bottom-upkanalen te bewaren en te 

koesteren. Daarbij wordt opgemerkt dan men zich de kan vraag stellen of het com-

petitie-element, het streven naar excellentie, niet wat meer moet spelen bij O&O-

bedrijfssteun. De minister haalde al aan dat aan een competitie vaak een planlast 

is verbonden. Tegelijk pleit VARIO in subaanbeveling 5.4 ervoor om wat meer vrij-

heid te brengen in het fundamenteel onderzoek en ook projecten met een hoger 

risico te honoreren. Hoe kan ervoor worden gezorgd dat de planlast beperkt blijft 

maar dat tegelijk ook excellentie wordt aangemoedigd? Zijn er goede buitenlandse 

voorbeelden om daarin een evenwicht te vinden?  

 

Andere leden haalden de laagdrempeligheid van de steunmaatregelen al aan. Aan-

beveling 7 heeft het over het eenvoudig en transparant houden van het instrumen-

tarium. Er is ook een spanningsveld tussen het instellen van drempels en het 

vermijden van misbruik. Stijn De Roo vraagt hoe VARIO naar dat spanningsveld 

kijkt. 

 

Veronderstel dat de Vlaamse overheid binnen vijf jaar zou vaststellen dat de hui-

dige missiegedreven aanpak onvoldoende resultaat heeft opgeleverd. Aan welke 

factoren zou dat volgens de huidige inschatting van VARIO kunnen liggen?  
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3.2. Antwoorden 

Dirk Van Dyck, plaatsvervangend voorzitter van VARIO, antwoordt op de vraag 

naar een voorbeeld van een beleidsdomeinoverschrijdende aanpak. In 2017 heeft 

VARIO een sterk advies gegeven over het aantrekken van internationaal talent 

(advies nr. 1. Internationaal toptalent aantrekken en verankeren). Er werd bottom-

up bekeken naar wat de problemen zijn. Heel wat van de vastgestelde problemen 

gingen over andere beleidsdomeinen dan Wetenschap en Werk. VARIO heeft voor-

gesteld om een intendant aan te stellen. Het aantrekken van internationaal topta-

lent is dermate belangrijk dat het een opdracht van de hele regering is. Ook het 

federale niveau is betrokken. Het is belangrijk dat de bevoegde minister het dossier 

optilt naar een hoger niveau. Er zijn natuurlijk nog andere voorbeelden. 

 

Het is inderdaad zo dat naar het aanvoelen van VARIO de beleidsmix goed zit. Dirk 

Van Dyck heeft als professor emeritus zowel ervaring aan de universiteit als in 

spin-offs. Hij verwijst naar het Lissabonakkoord en het daaropvolgende innovatie-

pact van de Vlaamse Regering. Dat heeft gewerkt. De Vlaamse onderzoekers sco-

ren nu heel goed op Europees niveau, bijvoorbeeld in het kader van het Horizon 

Europaprogramma. Maar op een bepaald moment, met een slaagpercentage van 

15 procent bij het FWO, was het competitie-element zo sterk aanwezig dat jonge 

onderzoekers gefrustreerd raakten. De druk was hoog. 15 procent betekent dat 

men zes projecten moet schrijven om een project goedgekeurd te krijgen. Intussen 

legde het FWO wel vast dat men maar om de twee jaar een project mag indienen.  

  

Vlaanderen scoort ook goed in internationale benchmarking. Het geeft meer dan 3 

procent van het bnp uit aan O&O. De overheidsbijdrage is het zwakste, daar haalt 

Vlaanderen nog geen 1 procent terwijl meer dan 2 procent van het bedrijfsleven 

komt. Er is dus ook reden tot tevredenheid en vandaar misschien het aanvoelen 

dat de beleidsmix goed is, hoewel dat moeilijk kwantitatief te onderbouwen is.  

 

Het vroegere onderscheid tussen fundamenteel onderzoek (universiteiten) en toe-

gepast onderzoek (bedrijven) is voorbijgestreefd. Het onderzoek dat nu in spin-

offs gebeurt, is vaak ook fundamenteel onderzoek van zeer hoog niveau. Ook in 

het fundamenteel onderzoek wordt soms onverwacht een ontdekking over een mo-

gelijke toepassing gedaan. Serendipiteit speelt daarin een rol. Het is moeilijk op 

voorhand te bepalen welke onderzoek nuttig is. De onderzoekers die aan de basis 

liggen van het mRNA-coronavaccin hadden voorheen de grootste moeilijkheid om 

voor hun projecten financiering te krijgen. Nadien is de verdere ontwikkeling van 

hun ontdekking uitgevoerd door farmaceutische bedrijven. De uitwerking van toe-

passingen op basis van fundamenteel onderzoek gaat in sommige gevallen heel 

snel. Het onderscheid is dus achterhaald. Een heel interessant instrument in dat 

verband zijn de Baekelandmandaten. Het maakt het mogelijk toponderzoekers aan 

te trekken en in een bedrijf te werk te stellen. 

 

Danielle Raspoet, directeur van VARIO, antwoordt op de vraag naar een voorbeeld 

van hoe de regelgeving en normering kan worden verbeterd. VARIO heeft al twee 

adviezen uitgebracht over de IPCEI. In het kader daarvan werd de waardeketen 

van Smart Health onderzocht. Heel wat betrokken actoren werden geïnterviewd. 

Vlaanderen – met het VIB, de farmaceutische sector en imec – heeft sterke troe-

ven. De voornaamste hindernis bleek het verzamelen van data op een gestandaar-

diseerde manier om ze te kunnen delen en de interoperabiliteit te garanderen. Dat 

vraagt overleg tussen verschillende beleidsdomeinen en -niveaus.  

 

De opmerkingen van VARIO over het idee om met terugbetaalbare voorschotten 

te werken, zijn een reactie op de vermelding in de beleids- en begrotingstoelichting 

van EWI bij de begroting 2022 dat dit idee zal worden onderzocht. Het kwam ook 

aan bod in de IPCEI-studie. In het kader daarvan loopt momenteel een consul-

tancy-opdracht bij VLAIO om alternatieve financieringsvormen te onderzoeken. 
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VARIO pleit ervoor om dat grondig te onderzoeken voor het in te voeren om te 

garanderen dat het de laagdrempeligheid niet hypothekeert.  

 

Danielle Raspoet merkt nog op dat de kennisinstellingen voor hun bottom-upsteun 

volledig rekenen op subsidies van de Vlaamse overheid. De financiering vanwege 

bedrijven aan kennisinstellingen ligt in Vlaanderen zeer hoog. Met een aandeel van 

13 procent heeft Vlaanderen de hoogste score in Europa. Die interactie tussen be-

drijven en kennisinstellingen is zeer goed maar het gaat natuurlijk wel om thema-

tische steun. De Vlaamse kennisinstellingen doen het ook goed als het over het 

verkrijgen van Europese middelen gaat, maar ook dat is meer en meer thematische 

steun. Daarom roept VARIO op om de inbreng van Vlaamse middelen voor bottom-

uponderzoek te bewaken.  

 

Dirk Van Dyck voegt daaraan toe dat VARIO een advies voorbereidt over buiten-

landse investeringen in onderzoek in Vlaanderen. Ook op dat vlak scoort Vlaande-

ren goed. 

 

Minister Jo Brouns stelt dat – wat betreft de terugbetaalbare voorschotten – er een 

pilootproject loopt bij Indaver dat is gericht op ecologische verbeteringen. Het gaat 

om een project van 7,5 miljoen euro waarvan 3,75 miljoen euro terugvorderbaar 

is als er een bepaald rendement wordt gehaald.  

 

Er waren opmerkingen over een beleidsdomeinoverschrijdende aanpak. Het is de 

ambitie van de Vlaamse Regering om zo veel mogelijk domeinen bij het innovatie-

beleid te betrekken. Er zijn heel wat goede voorbeelden, bijvoorbeeld in het kader 

van Slimme Regio Vlaanderen, Vlaanderen Circulair, de Vlaamse klimaatsprong 

enzovoort. Daarbij wordt telkens transversaal gewerkt.  

 

Voor het klimaatplan, dat als ontvankelijkheidsvoorwaarde voor steun aan bedrij-

ven geldt, wordt geen strak format opgelegd. Het project wordt altijd op zich be-

oordeeld, aldus de minister. 

 

Caroline Gennez komt terug op de daling van de middelen voor beleidsondersteu-

nend onderzoek. Dat is natuurlijk een verantwoordelijkheid van alle ministers. 

Maar kijkt minister Jo Brouns daarop toe vanuit zijn bevoegdheid voor EWI? Volgt 

de Vlaamse Regering een bepaalde lijn wat dat betreft? 

 

Minister Jo Brouns antwoordt dat het beleidsondersteunend onderzoek een verant-

woordelijkheid is van elke minister. Het is wel een goede tip om dat nog eens onder 

de aandacht te brengen. 

 

 

Robrecht BOTHUYNE, 

voorzitter 

 

Stijn DE ROO, 

verslaggever 
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Gebruikte afkortingen 

AI artificiële intelligentie 

BBT beleids- en begrotingstoelichting 

bnp bruto nationaal product 

BOF Bijzonder Onderzoeksfonds 

COOCK Collectief Onderzoek & Ontwikkeling en Collectieve Kennisverspreiding 

ECOOM Expertisecentrum O&O Monitoring 

ESG environmental, social and governance 

EWI Economie, Wetenschap en Innovatie 

FWO Fonds Wetenschappelijk Onderzoek - Vlaanderen 

ILVO Instituut voor Landbouw-, Visserij- en Voedingsonderzoek 

imec Interuniversitair Micro-elektronicacentrum 

INBO Instituut voor Natuur- en Bosonderzoek 

IPCEI Important Projects of Common European Interest 

kmo kleine of middelgrote onderneming 

KPI kritieke prestatie-indicator 

KVAB Koninklijke Vlaamse Academie van België voor Wetenschappen en Kunsten 

mRNA messenger ribonucleic acid 

O&O onderzoek en ontwikkeling 

OV Onderwijs en Vorming 

PIO Programma Innovatieve Overheidsopdrachten 

SDG Sustainable Development Goal 

SERV Sociaal-Economische Raad van Vlaanderen 

SOC strategisch onderzoekscentrum 

TETRA Technologietransfer door Instellingen voor Hoger Onderwijs 

VARIO Vlaamse Adviesraad voor Innoveren en Ondernemen 

VIB Vlaams Instituut voor Biotechnologie 

VLAIO Agentschap Innoveren en Ondernemen 

VLIZ Vlaams Instituut voor de Zee 


